
مسکن

خبری از تحویل پژو ۲۰۰۸ نیست

میزان تولید انواع خودرو تا پایان مهر امسال 
نشان می دهد در این بازه زمانی فقط ۴ دستگاه 
پژو ۲۰۰۸ در کشور تولید شده است. به گزارش 
تسنیم، اواخر مهرماه امسال ایران خودرو از ارسال 
دعوتنامه و تحویل خودروی پژو ۲۰۰۸ با موعد 
شهریور به مشتریان خبر داد و اعلام کرد عرضه 
این محصول با زمان تحویل مهرماه هم آغاز شده 
اس��ت. این مطلب در حالی از سوی این شرکت 
مطرح ش��ده که هنوز فعالان بازار از نزدیک پژو 
۲۰۰۸ را ندیده اند و در پاسخ به پرسش خبرنگار 
تسنیم که بازار خرید و فروش پژو۲۰۰۸ چگونه 
است، می گویند: ما هنوز این خودرو را از نزدیک 
ندیده ایم، چه رسد به اینکه خرید و فروش آن را 
انجام دهیم. نکته قابل توجه اینکه بررسی میزان 
تولید انواع خودرو تا پایان مهرماه امسال نشان 
می دهد در این بازه زمانی فقط ۴ دس��تگاه پژو 
۲۰۰۸ در کش��ور تولید شده است. این موضوع 
نشان می دهد با وجود تمام الزامات هنوز خبری 
از تولید و افزایش س��اخت داخل این محصول 

فرانسوی در کشور نیست.

خودروهای داخلی استاندارد نیستند

معاون سازمان ملی استاندارد ایران می گوید 
رتبه بندی فعلی خودروها اساس��ا نظر سازمان 
ملی اس��تاندارد نیس��ت، چرا که نظام ارزیابی 
فعل��ی فق��ط روی محصول خروج��ی صورت 
می گی��رد و به عناصر تولی��د توجهی ندارد. به 
گزارش ایس��نا، جهانبخش سنجابی ش��یرازی 
در پاسخ به پرسش��ی درباره رتبه بندی کیفی 
خودروه��ا ک��ه در ح��ال حاضر مدنظ��ر قرار 
می گیرد، تصریح کرد: س��ازمان ملی استاندارد 
ای��ران از مع��دود ارزیابی های ص��ورت گرفته 
حمایت می کند و در ارتباط با رتبه بندی صورت 
گرفته درباره خودروها باید اعلام کرد این مقوله 
اساس��ا نظر سازمان ملی استاندارد نیست، چرا 
که فقط روی محصول خروجی عمل می کند. 
سنجابی ش��یرازی ادامه داد: ج��ز دارو و انرژی 
هس��ته ای که از دیگر محصولات جداس��ت و 
متولی خاص برای آنها تعریف شده، سازمان ملی 
اس��تاندارد این مجوز را دارد که درباره مباحث 
مختلف ورود کند. به گفته وی، در حال حاضر 
از نظر تامین نظر مشتریان، انتظارات مربوط از 
خودروی ایرانی برآورده نمی شود و باید بدانیم 
رعایت استانداردها لازمه بالا بردن کیفیت است 
و حتی باید اشاره کرد اگر خودرویی استانداردها 
را در دستور کار قرار داد، این به معنای داشتن 
کیفیت بالا نیست هر چند لازمه این اتفاق است.

۸۰ درصد شهرهای ایران
 در خطر زلزله هستند

باید در بازآفرینی شهری به مساله زلزله توجه 
کنیم، زیرا هر ۱۰ س��ال یک ب��ار زلزله بیش از 
۷ ریش��تر در کش��ور اتفاق می افتد. به گزارش 
خبرگزاری صداوس��یما، محمد ش��کرچی زاده، 
رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
درباره وضعیت استحکام ساختمان های کشور 
گف��ت: باید کیفیت س��اختمان های کش��ور از 
جنبه های معم��اری، هویت فرهنگی و کالبدی 
مورد بررسی قرار گیرد. وی با اشاره به اینکه ۸۰ 
درصد ش��هرهای کشور در خطر زلزله هستند، 
تاکید کرد: باید ساختمان ها را با رویکرد حفظ 
هویت معماری اسلامی توسعه دهیم و از حیث 
س��ازه ای و پایایی س��اختمان، در برابر حوادثی 
مانند زلزله مقاوم باشد.  شکرچی زاده ادامه داد: 
بنایی مانند ارگ بم با تاریخ چند هزار س��اله در 
۲۰ ثانیه فروریخت، بنابراین باید برای بازآفرینی 
منطقه تاریخی ت��لاش کنیم. وی با بیان اینکه 
ضوابطی را تهیه می کنی��م تا بازآفرینی ها با در 
نظر گرفتن مسأله مقاومت در برابر زلزله باشد، 
اضافه کرد: زلزله های مهم��ی از دهه ۴۰ اتفاق 
افتاد و ساختمان هایی که با مصالح خشتی بود، 
فروریخت و نوعی بدبینی به این نوع ساختمان ها 
ایجاد ش��د. وی افزود: بس��یاری از نقاط کشور 
مس��اله جدی زلزله را دارد و در استان کرمان یا 
آذربایجان شرقی آثار فرهنگی ارزشمندی دیده 

می شود اما مخاطرات زلزله هم جدی است.

تکمیل مشروط ۴ ماهه مسکن مهر هسا

مدیرعامل شرکت عمران پرند از تکمیل و 
اتمام مشروط پروژه های مسکن مهر »هسا«ی 
این ش��هر خب��ر داد و گفت: امروز ی��ا فردا به 
حساب ش��رکت مجری هس��ای ۲ پول واریز 
می شود. علی اکبر طاهری در گفت وگو با تسنیم 
درباره پروژه های مسکن مهر هسا، اظهار داشت: 
کار ساخت وس��از واحدهای مسکن مهر هسای 
یک، 3 و ۴ حدود ۲۰ روز پیش مجددا ش��روع 
شده و حدود ۷ میلیارد تومان از محل تسهیلات 
به این پروژه پرداخت کرده ایم. وی ادامه داد:  در 
هس��ای ۲ که مجری آن اساس گسترشرق بود 
ق��رارگاه خاتم الاوصیا پ��روژه را اقاله کرده که 
امروز یا فردا پول به حس��اب این شرکت واریز 
می شود. وی با اشاره به اینکه این شرکت حدود 
یک هفته پیش کارگاه خود را فعال کرده است، 
تصریح کرد:  حدود ۲۰۱3 واحد به این شرکت 
اقاله شده است. مدیرعامل شرکت عمران پرند 
بزرگ ترین مش��کل پروژه های مسکن مهر این 
ش��هر بویژه پروژه های هس��ا را نب��ود خدمات 
زیربنایی عنوان کرد و گفت: اگر دس��تگاه های 
خدمات رس��ان به تعهدات خ��ود عمل کنند، 
واحدهای مسکن مهر هس��ا را ۴ ماهه تکمیل 
می کنیم. طاهری یادآور شد:  شبکه های اصلی 
مانند ترانس های برق جزو تعهدات دولت است.  
دستگاه های خدمات رسان می گویند انشعابات 
را وصل می کنیم اما مس��اله مهم این است که 
شبکه اصلی و ترانس های سه فاز باید به پروژه ها 
متصل شود تا بتوانیم پروژه های مسکن مهر را 

تمام کنیم.

مدیران عامل ۴ بانک در آستانه تغییر
شنیده ها حاکی اس��ت وزیر امور اقتصادی 
و دارای��ی به دنبال تغییر مدیران عامل ۴ بانک 
ملت، رفاه، تجارت و صادرات اس��ت. به گزارش 
فارس، آخرین ش��نیده ها حاکی از وسیع  بودن 
دامنه تغییر مدیران عامل بانک هاس��ت. گفته 
می ش��ود وزیر اقتصاد به دنبال تغییر مدیران 
عامل بانک های مل��ت، رفاه، تجارت و صادرات 
اس��ت. این تغییرات اغلب با اس��تفاده مدیران 

فعلی و سابق سیستم بانکی انجام خواهد شد.

تولید ۸۰ نوع گندم مرغوب در ایران
مجری طرح گندم وزارت جهاد کش��اورزی 
با بیان اینکه در سال ۱39۱ حدود ۲/6 میلیارد 
دلار به جیب کش��اورزان خارجی ریخته شد، 
گفت: ۸۰ نوع گندم براس��اس اس��تاندارد ملی 
۱۰۴ در کش��ور تولی��د می ش��ود. ب��ه گزارش 
خبرگزاری صداوسیما، اسماعیل اسفندیاری پور 
اف��زود: نزدیک به 3۸ درصد انرژی و ۴۰ درصد 
پروتئین مردم از مصرف گندم تامین می شود. 
وی اضافه کرد: بر مبنای ارزیابی های موسس��ه 
تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر، ۲۵ درصد 
گندم تولیدی کش��ور از ن��وع گندم ممتاز دنیا 
و ب��ا بیش از ۱۲ تا ۱۵ درصد پروتئین اس��ت. 
اس��فندیاری پور ب��ا بیان اینکه گن��دم در همه 
استان ها قابلیت کش��ت دارد، خاطرنشان کرد: 
بخش عمده رش��د این گیاه در پاییز و زمستان 
است که کمتر نیاز به آبیاری دارد. مجری طرح 
گندم تصریح کرد: نباید سرنوش��ت قوت غالب 
مردم را به دس��ت کشورهای دیگر بسپاریم اما 
س��ال ۱39۱ نزدیک به ۷ میلی��ون تن گندم 
ب��ا قیمتی معادل 3۸۵ دلار ب��ه  ازای هر تن به 
کش��ور وارد و حدود ۲/6 میلیارد دلار به جیب 

کشاورزان خارجی ریخته شد.

کشف میوه های قاچاق هفتگی شد
رئیس س��ازمان حفظ نبات��ات اعلام کرد به 
صورت هفتگ��ی محموله  میوه ه��ای قاچاق در 
کش��ور کش��ف و به متولیان معرفی می شود و 
در مناط��ق آزاد چابه��ار و کی��ش نیز قرنطینه 
محصولات کش��اورزی برای جلوگیری از قاچاق 
راه اندازی شده و در دیگر مناطق نیز این کار انجام 
می شود. محمدعلی باغستانی میبدی در گفت وگو 
با ایسنا اظهار داشت: اطلاعات کامل از میزان و 
حجم مکشوفات قاچاق در حوزه های مختلف از 
جمل��ه میوه و محصولات کش��اورزی در اختیار 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز قرار دارد اما در هر 
یک تا دو هفته یک محموله میوه قاچاق از سوی 
سازمان حفظ نباتات کشف می شود. به گفته وی، 
قاچاق میوه در دهه های گذشته آفات خطرناکی 
مانند جاروک لیموترش و سوسک حنایی خرما 
برای کش��اورزی ای��ران به ارمغان آورده اس��ت. 
باغستانی میبدی یادآور شد: دستگاه هایی مانند 
سازمان تعزیرات حکومتی و ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در کنار س��ازمان حفظ نباتات و وزارت 
جهاد کشاورزی قرار دارند و مبارزه با قاچاق میوه 

برایشان به اولویت اول تبدیل شده است. 

تولید

3اقتصاد

گروه اقتصادی: زمزمه ه��ای ادغام در 
بازار اینترنت بسیار شدید شده است؛ 
سیاس��تی در راستای رقابتی تر شدن 
فضای اینترنت ای��ران که می تواند در 
آینده ای نزدیک نوید اینترنت ارزان تر 
و س��رعت بالاتر را ب��ه کاربران فضای 
مجازی در کشورمان بدهد. به گزارش 
»وطن امروز«، ادغام اینترنت ایران به 
غیر از س��ودی که برای کاربران خود 
دارد، می تواند مزایای زیادی هم برای 
شرکت ها داش��ته باشد، بر این اساس 
هزینه های شرکت های سرویس دهنده 
اینترن��ت در ایران کاهش پیدا خواهد 
کرد و از س��وی دیگر این ش��رکت ها 
آم��اده رقابت با بزرگ ترین ش��رکت 
ارائه دهنده اینترن��ت یعنی مخابرات 
می ش��وند.  چن��د روز پی��ش بود که 
مدیرعامل شرکت »های وب« یکی از 

ش��رکت های فعال در حوزه ارائه خدمات اینترنت 
اعلام ک��رد با ی��ک موافقتنامه دوجانبه ش��رکت 
»پارس آنلاین« را خریده اس��ت. »پارس آنلاین« و 
» های وب« ۲ ش��رکت از میان چند شرکت بزرگ 
اینترنتی کشور هستند که تا پیش از این به عنوان 
رقیب در این بازار ش��ناخته می شدند حالا اما قرار 
اس��ت از این پس با نام »های وب« در بازار فعالیت 
کنند. زمزمه هایی از ادغام شرکت های بزرگی مانند 
آسیاتک با قریب به یک میلیون نفر کاربر نیز وجود 
دارد که تاکنون اخبار رس��می در این باره منتش��ر 

نشده است.
 آیا عمر ADSL به اتمام رسیده است؟ ■

برخی تحلیلگران خریده شدن پارس آنلاین از 
س��وی »های وب« را به مشکلات و افت درآمد این 
شرکت با توجه به رشد استفاده از اینترنت موبایل 
و عدم فضای رش��د برای ش��رکت های خصوصی 
اینترنتی نس��بت می دهند.  محمدحسین کاشی، 
کارشناس ارتباطات و فناوری اطلاعات در این باره 
که چه زمانی عمر اینترنت ه��ای ثابت در ایران به 
پایان می رس��د و ارتباط این ادغام ها با گس��ترش 
اینترنت موبایل چیس��ت، گفت: بی ارتباط نیست 
اما ب��رای حذف کامل اینترن��ت ثابت باید منتظر 
زمانی باش��یم که قیمت اینترن��ت همراه پایین تر 

از اینترنت ثابت باش��د. این کارشناس ارتباطات و 
فناوری اطلاعات تصریح کرد: چنین اتفاقی بزودی 
رخ نخواه��د داد، نباید فراموش کنیم که هنوز در 
روس��تاهای ایران از DIAL UP استفاده می شود 
و باید ایران به س��طح بالایی از تکنولوژی دس��ت 
پیدا کند ک��ه بگوییم دیگر اینترن��ت ثابت وجود 
ندارد. کاش��ی با بیان اینکه حداقل تا ۵ سال دیگر 
نمی توانیم حرف از حذف کامل اینترنت ثابت بزنیم، 
گفت: بهترین راهی که من برای ش��رایط موجود 
می بینم تفکیک هزینه ای اینترنت از اینترنت ملی 
است. با توجه به صحبت های وزیر ارتباطات مبنی 
بر اعلام ادغام های دیگر در آینده به نظر می رس��د 
ت��دارک بزرگی ب��ا هماهنگی دولت ب��رای ایجاد 
فضای رقابتی با شرکت مخابرات و تعادل در فضای 
بازار اینترنت و ارتباطات کش��ور در جریان است و 
موض��وع فراتر از کاهش ق��درت اینترنت ثابت در 
مقاب��ل اینترنت همراه اس��ت.  نباید فراموش کرد 
که تغییرات تکنولوژی نسل های خدمات اینترنت 
کافی اس��ت تا جرقه تغییر ماهیت ش��رکت های 
اینترنت��ی نه تنها در ایران بلک��ه در جهان در بین 
تصمیم س��ازان اصلی آنها زده ش��ود. محمدجواد 
 آذری جهرم��ی، وزیر ارتباطات نیز ب��ا تایید ادغام 
۲ شرکت بزرگ اینترنتی می گوید ادغام شرکت های 

اینترنتی قدمی مثبت برای توسعه اینترنت ثابت در 
کشور است.  جهرمی همچنین از سیاست کاهش 
ارائ��ه پروانه ارتباط��ی در وزارت ارتباطات در چند 
سال گذشته یاد می کند و می گوید با وجود چنین 
سیاستی ارائه پروانه به ۱۷ شرکت اینترنتی انجام 
ش��ده اس��ت. به گفته او اما این ش��رکت ها پس از 
گذش��ت بیش از یک سال نتوانسته اند به تعهدات 
خود عمل کنند و در کل کشور تنها ۱۴ هزار پورت 
فیبرنوری واگذار ش��ده است. او تاکید می کند این 
بازار نیاز به س��رمایه گذاری بالایی دارد که این ۱۷ 
ش��رکت توان تامین این سرمایه را ندارند، بنابراین 
در جلسه ای که با حضور آنها برگزار شد شرکت ها 
تصمیم گرفتند برای ادغام با یکدیگر مذاکره کنند. 
به گفته جهرمی، این ادغام به کاهش هزینه جاری 
شرکت ها و افزایش سرمایه گذاری در این بازار کمک 
می کند. او می گوید فعلا رگولاتوری امتیاز ویژه ای 
برای شرکت های اینترنتی که دست به ادغام زده اند 
در نظر نگرفته اس��ت. از س��وی دیگر با دارا بودن 
مجوز FCP ش��رکت های ادغام شده اجازه توسعه 
برای خدمات اینترنتی را دارند. این در کنار توسعه 
شرکت های MVNO اپراتورهای مجازی موبایل، 
ب��ازار متوازنی از خدمات ارتباطی را به روی فعالان 

خصوصی این عرصه می گشاید.

رقابتی تر شدن اینترنت ■
محمدحسین کاش��ی، کارشناس 
ارتباط��ات و فن��اوری اطلاع��ات در 
گفت وگو با »وطن امروز« با بیان اینکه 
اتحاد و ائتلاف در بازار اینترنت حرکتی 
مثبت هم برای ارائه کنندگان شبکه های 
اینترنت��ی و هم اس��تفاده کنندگان از 
اینترنت اس��ت، گفت: در حال حاضر 
سرویس دهنده های اینترنت تعدادشان 
زی��اد اس��ت و همین موض��وع باعث 
ش��ده برخی از این سرویس دهندگان 
مخاطبان��ی زیر ۷۰ هزار نفر داش��ته 
باش��ند که عملا ایجاد یک بستر ارائه 
خدمات اینترنتی برای این تعداد کم، 
اقتصادی نیست. وی تصریح کرد: اتحاد 
شرکت های س��رویس دهنده  اینترنت 
می تواند قدرت چانه زنی آنها را افزایش 
دهد، این شرکت ها در بهترین شرایط 
یک میلیون مش��ترک دارند اما مخابرات به تنهایی 
بالای ۴ میلیون و نیم مش��ترک اینترنت ثابت دارد 
که می تواند هر کاری انجام دهد. کاشی با اقتصادی 
دانستن ادغام ش��رکت های  های وب و پارس آنلاین، 
افزود: این ش��رکت ها پیش تر ۲ بستر ایجاد  و تعداد 
محدودی مشترک را جذب خودشان می کردند اما 
حالا با ایجاد یک بس��تر تعداد زیادی مش��ترک را 
س��مت خودش��ان می برند. وی با اعلام اینکه ادغام 
سرویس های ارائه دهنده اینترنت جزو سیاست های 
وزارت ارتباط��ات و فناوری اطلاعات اس��ت، گفت: 
ش��خص وزیر هم در جهت ارتقای کیفیت اینترنت 
و ارزان شدن آن مدافع این موضوع است که همین 
امیدوارکننده اس��ت. وی گفت: در کشورهای دیگر 
اینترنت اینگون��ه وجود ندارد بلکه س��رویس های 
ارائه دهن��ده اینترنت محتوایی خ��اص را با قیمت 
پایین تری ارائه می دهند که این خود باعث حرکت 
مشتری به بستر منتخب شرکت ارائه دهنده اینترنت 
و سایت محتوایی می شود. این کارشناس ارتباطات 
در پای��ان گفت: کاربر ایرانی باید احس��اس کند در 
فضای مجازی سایت های ایرانی برایش ارزان تر است، 
این خدمتی است که باید سرویس دهندگان فضای 
مجازی ارائه دهند که گامی بلند در اجرای اینترنت 

ملی است.

گزارش »وطن امروز« از آخرین تحولات بازار ارائه دهندگان خدمات اینترنت ایران

شرکت های اینترنتی ادغام می شوند
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ساختمان

مع��اون ام��ور مجل��س و حقوقی 
وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی 
درب��اره اجرای س��لیقه ای قوانین مرب��وط به بانوان 
شاغل گفت: همه دستگاه های دولتی و کارفرمایان 
در بخش خصوص��ی مکلف به اج��رای این قوانین 
هس��تند. جمش��ید تقی زاده در گفت وگو با مهر در 
پاس��خ به پرسشی مبنی بر اجرای سلیقه ای قوانین 
مربوط به بانوان ش��اغل از جمله کاهش ساعت کار 
بان��وان دارای ش��رایط خ��اص، گف��ت: به طور قطع 
وظیفه ما ایجاد امنیت شغلی برای کارگران و امنیت 

اقتصادی برای کارفرمایان است و در این زمینه همه 
دس��تگاه ها و کارفرمایان مکلف هس��تند. براساس 
این گزارش، طبق »قانون کاهش س��اعت کار بانوان 
دارای ش��رایط خاص«، بانوان مشمول اجرای طرح 
می توانند با هماهنگی بخش مربوط در س��ازمان و 
دس��تگاه یا شرکت خود هر روز یک ساعت زودتر از 

سایر شاغلان، محل کار خود را ترک کنند یا اینکه 
یک ساعت دیرتر در محل کار خود حاضر شوند که 
ظاهرا برخی کارفرمایان بخش خصوصی با تفسیر از 
تبصره ۷ این قانون، از اجرای آن امتناع می کنند. وی 
در این باره خطاب ب��ه کارفرمایانی که از اجرای این 
قان��ون امتناع می کنند، اضافه کرد: همه کارفرمایان 

اع��م از بخش خصوصی و دولتی ملزم به اجرای این 
قانون هس��تند و در صورتی که از اجرای آن سر باز 
زنند، قطعا برخورد خواهیم کرد. وی همچنین درباره 
آخرین وضعیت اجرای قانون »برداشت ۱/۵ میلیارد 
دلار از صندوق توس��عه ملی برای اش��تغال« گفت: 
مراحل بررس��ی و  تخصیص این اعتبار بخوبی طی 
شده و س��ازمان برنامه و بودجه نیز در حال بررسی 
بیشتر  مراحل تخصیص بودجه اشتغال به بخش های 
مختلف است. در همین راستا در وهله نخست بودجه 

بخش روستایی در حال تخصیص است.

کار

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق:

عراق با حمایت عربستان تعرفه واردات از ایران را بالا برد

معاون وزیر کار:

کارفرمایان قوانین بانوان شاغل را اجرا کنند

وزیر صنعت، معدن و تجارت وعده داد

واردات خودرو با آیین نامه جدید
در پی افزایش بیش از ۲/۵ برابری 
تعرفه صادرات لبنیات ایرانی به 
عراق، رئیس اتاق بازرگانی مش��ترک ایران و عراق 
تاثیرات این اقدام را تشریح و تصریح کرد که انتظار 
می رود مسوولان عراقی در زمینه مقررات واردات 

و صادرات ش��رایط یکسانی 
را برای همه کش��ورها لحاظ 
کنند و اینگونه نباشد که برای 
برخی کشورها مثل عربستان 
و ترکیه تسهیلات قائل شوند 
اما ب��رای ای��ران محدودیت 

ایجاد کنند. به گزارش ایس��نا، هفته گذشته اعلام 
ش��د تعرفه صادرات لبنیات ای��ران به عراق به ۴۰ 
درصد رسیده است؛ اتفاقی که به اعتقاد کارشناسان 
بر صادرات لبنیات ایران که ۸۰ درصد آن به عراق 
می رود، تاثیر منفی خواهد داش��ت  و شرایط برای 
تولیدکنندگان و صادرکنن��دگان صنایع لبنی در 
ایران سخت تر خواهد ش��د.  یحیی آل اسحاق در 
این باره اظهار داش��ت:  تعرفه ص��ادرات لبنیات به 
عراق برای ما به ۴۰ درصد رسیده است که درصد 
بسیار بالایی اس��ت. وی افزود: یک زمان است که 
این تعرفه ۴۰ درصدی برای همه کشورهایی که به 
عراق لبنیات صادر می کنند در نظر گرفته می شود 
تا ش��رایط رقابتی شکل بگیرد اما یک زمانی است 
که به شکل تبعیض آمیز این نرخ تعرفه فقط برای 
ایران لحاظ می شود که این دور از انصاف است. وی 
ادامه داد: اکنون عراقی ها بر لبنیاتی که از عربستان، 
اردن ی��ا ترکیه وارد می کنن��د تعرفه های دیگری 
لحاظ می کنند اما با محصولی که برای ما اس��ت 
ب��ه گونه دیگری برخورد می ش��ود. با وجود اینکه 
در حوزه امنیتی - سیاس��ی هم مسؤولان دولتی 
و اجرای��ی ما همکاری و مس��اعدت خوبی با عراق 
دارند و با اقتداری که وجود دارد داعش در حال از 
بین رفتن است اما این نگاه که در حوزه امنیتی و 

سیاسی وجود دارد، در بخش اقتصادی وجود ندارد. 
آل اسحاق تصریح کرد: کارخانه های ما با مشکلات 
زیاد توانس��ته اند بازار ع��راق را بگیرند و عراقی ها 
نیز از نظر کیفیت و قیمت بس��یار راضی هستند 
اما اکنون عربس��تان آمده و یک ش��رکت خود را 
تجهیز کرده است و کالایش 
را با قیمت چند برابر ارزان تر 
از قیم��ت تمام ش��ده عرضه 
می کند و به این شکل سراغ 
ب��ازار عراق رفت��ه و در مدت 
زم��ان کوتاه ت��ر و ب��ا قیمت 
ارزان تری محصولش را می فروش��د. وی ادامه داد: 
دولت عربستان صراحتا می گوید پولی که به داعش 
م��ی داده تا ای��ران از عراق بیرون ب��رود اکنون آن 
پ��ول را به بخش اقتصاد می ده��د. امروز عراقی ها 
مرزهایی را که از زمان صدام تاکنون بس��ته شده 
بود، باز کرده اند و برای ما تعرفه های بالا گذاشته اند 
و برای عربس��تانی ها تخفیف لح��اظ کردند. ما با 
ترکیه ی��ا اردن چه تفاوتی داریم؟ مقررات تجاری 
و اقتصادی باید برای همه کش��ورها یکسان باشد. 
وی تصری��ح کرد:  اگر به ما کمک نمی کنند نباید 
برای ما محدودیت هم ایجاد کنند. در حال حاضر 
در  مس��ائل گمرکی، حمل ونقل و اس��تاندارد ما 
س��نگ اندازی می کنند اما برای کش��ورهای دیگر 
اینگونه نیس��ت. حداقل باید اینگونه باشد که با ما 
هم مثل دیگر کشورها برخورد شود. وی اضافه کرد: 
عراقی هایی که بخواهند از ایران کالا بخرند باید با 
ارز بازار آزاد کار کنند و بانک مرکزی ارز آزاد به آنها 
می دهد اما عراقی هایی که بخواهند از عربستان کالا 
وارد کنند از ارز دولتی اس��تفاده می کنند. در حال 
حاضر اگر یک تاجر عراقی از عربس��تان کالا وارد 
کند ارزی که دریاف��ت می کند ۱۰ درصد ارزان تر 
برایش لحاظ می شود تا اینکه بخواهد از ایران کالا 

وارد کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از 
بررس��ی طرح جدیدی در دولت 
برای واردات خودرو خبر داد. به گزارش خانه ملت، 
محمد شریعتمداری با اشاره به بسته شدن سایت 
ثبت س��فارش واردات خودرو، اظهار داش��ت: این 

طرح برای دول��ت قبل بوده 
است. وی ادامه داد: به همین 
جهت پیش��نهاد جدیدی با 
ضوابط مشخصی برای واردات 
خودرو تقدی��م هیات وزیران 
شده است. وی تأکید کرد: هر 

زمان که طرح پیش��نهادی به تایید هیات وزیران 
برس��د، ابلاغ  و اجرایی می ش��ود. وی درباره زمان 
ابلاغ طرح پیش��نهادی جدید در زمین��ه واردات 
خودرو بیان داشت: نمی توان از طرف دولت زمانی 
را برای این امر بیان کرد، هر زمان در دستور قرار 

گیرد مراحل قانونی طرح طی خواهد شد. 
ادامه واردات خودرو با بسته بودن ثبتارش ■

بر اس��اس آمارهای تجارت خارجی کشور در 
۷ ماه نخست س��ال با وجود بسته بودن ۴ ماهه 
س��ایت ثبت س��فارش حدود ۴9 هزار خ��ودرو از 
طریق گمرک وارد کش��ور شده است. به گزارش 
تسنیم، بر اساس آمارهای تجارت خارجی کشور 
در ۷ ماه نخست س��ال جاری ۲۴ هزار خودرو با 
حجم موتور ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی س��ی به ارزش 
6۲۵ میلیون دلار وارد کش��ور شده است. واردات 
ای��ن نوع خودرو به لحاظ تعداد با رش��د ۱۰ هزار 
ع��ددی و به لح��اظ ارزش با رش��د ۵۴ درصدی 
روبه رو ش��ده اس��ت. در این مدت حدود ۱۵ هزار 
خ��ودرو با حجم موتور ۲۰۰۰تا ۲۵۰۰ سی س��ی 
وارد کشور ش��ده است که به لحاظ ارزش با افت 
یک درصدی مواجه شده است. ارزش واردات این 
نوع خودروها بیش از ۴۰۰ میلیون دلار بوده است. 
گفتنی اس��ت، مجموع ارزش وارداتی این دو قلم 

خودرو نیز بی��ش از یک میلیارد دلار اس��ت. به 
ای��ن ترتیب مجموع خودروه��ای وارداتی حدود 
۴۰ هزار خودرو بوده که با احتس��اب خودروهای 
هیبریدی این رقم به ۴۸66۷ عدد افزایش خواهد 
یافت. در حال حاضر چندین ماه از بس��ته بودن 
سایت ثبت سفارش می گذرد 
و بر اساس اخبار منتشرشده، 
ح��دود ۷۰۰۰ خ��ودرو نیز 
در گم��رکات اجرای��ی دپو 
ش��ده اس��ت. گفتنی است، 
دس��تورالعمل دی ماه س��ال 
9۵ جهانگیری با هدف کنترل واردات خودرو ارائه 
شد اما در حال حاضر با وجود بسته بودن سایت 
ثبت س��فارش برای همه واردکنن��دگان خودرو، 
میزان واردات نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل 
بیش از ۱۰ هزار دستگاه افزایش پیدا کرده است. 
جالب آنکه با وجود افزایش واردات، قیمت خودرو 
با رش��د قابل توجه روبه رو شده است. اگر افزایش 
قیمت خودرو به دلیل افزایش رانت و انحصار باشد 
باید دولت به این موضوع ورود کند. در حال حاضر 
اخباری از عدم خرید خودروی فرسوده یا گواهی 
اس��قاط از سوی برخی نمایندگی ها نیز به گوش 
می رس��د که علامت مناس��بی برای بازار نیست. 
سوالی که وجود دارد این است چگونه پیش فروش 
با وجود عدم دسترس��ی به ثبت سفارش در حال 
انجام اس��ت به نظر می رسد این اقدامات با هدف 
فشار به وزارت صنعت است. از سوی دیگر فرهاد 
احتشام زاده، رئیس انجمن واردکنندگان خودرو 
گفت: توقف ثبت س��فارش خودرو و تصمیم های 
غلط مس��ؤولان، بازار سیاه خودروهای وارداتی را 
رونق داده است. احتشام زاده تصریح کرد: ۵ هزار و 
۷ خودرو با ارزش ۱۰۰ میلیون دلار در 6 ماهه 96 
توسط خودروسازان داخلی یا از طریق مجوزهای 

خاص دولتی وارد کشور شده است. 

خودروتجارت

بانک

کشاورزی


